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Oświadczenie skierowane do ministra sprawiedliwości Marka Biernackiego 

Szanowny Panie Ministrze! 

W związku z ostatnimi doniesieniami medialnymi z Białegostoku, Kielc, Poznania, a także mojego ro-

dzinnego Wrocławia wydaje się, że rośnie zagrożenie dla obowiązujących norm społecznych ze strony orga-

nizacji o poglądach skrajnych. Mam na myśli wymienione w art. 13 konstytucji „organizacje odwołujące się 

w swoich programach do totalitarnych metod i praktyk działania nazizmu, faszyzmu i komunizmu” oraz gru-

py łamiące art. 256 kodeksu karnego pod wpływem ideologii „faszystowskiej, komunistycznej lub innej tota-

litarnej”. 

Zjawisko to, dobrze zdiagnozowane, może być najwyższym zagrożeniem dla państwa polskiego. Zdaję 

sobie jednak sprawę z tego, że przekaz medialny często bywa uproszczony. Zdarza się, że są ze sobą utożsa-

miane zjawiska niekoniecznie mające wspólny mianownik, takie jak: 

– groźne ruchy o ideologii faszystowskiej lub komunistycznej; 

– grupy wandali bez podstaw ideologicznych lub znajdujące te podstawy jako pretekst, a nie przyczynę, 

do zachowań sprzecznych z prawem; 

– ruchy kibiców sportowych; 

– ruchy o charakterze narodowo-demokratycznym niestojące w sprzeczności z obowiązującym w Polsce 

prawem ani obyczajem. 

Mieszanie w świadomości obywateli tych grup jest atrakcyjne dla żądnych sensacji mediów, ale z punktu 

widzenia społeczeństwa obywatelskiego – niebezpieczne. Z jednej strony osobom, które łamią prawo i po-

winny za to bezwzględnie odpowiedzieć, poprawia się wizerunek i „rozwadnia” się je w grupach, które mają 

pełne prawo istnieć i działać, z drugiej strony grupy te cierpią na skutek stygmatyzacji, co może być uznane 

nawet za próbę manipulacji politycznej. 

Walka rządu z ruchami faszystowskimi i komunistycznymi pozostawia wiele do życzenia. Mieliśmy do 

czynienia m.in. z zamykaniem stadionów, co uderzyło w zwykłych ludzi, chcących po pracy obejrzeć mecz, 

w biznes z tym związany, w samorządy. Z racji spektakularności akcji nie dało się o niej nie słyszeć. W wielu 

Polakach zasiało to panikę albo przynajmniej niepokój związany z zagrożeniem ekstremizmem i skutecznie 

popsuło odbiór społeczny grup kibicowskich. 

W związku z tym kieruję do Pana Ministra następujące pytania. 

1. Czy w świetle informacji, jakimi dysponuje Ministerstwo Sprawiedliwości, w ostatnich latach nastąpiła 

eskalacja czynów sprzecznych z polskim prawem, a mających za przyczynę skrajną ideologię faszystowską 

lub komunistyczną? 

2. Czy w ostatnich latach nastąpił wzrost wyroków skazujących za tego typu przestępstwa? 

3. Czy ministerstwo uważa, że polskie regulacje prawne są wystarczające i pozwalają karać na przykład za 

noszenie koszulek z symbolami, takimi jak swastyka, sierp i młot, a także z wizerunkiem osób związanych 

z ideologią totalitarną (Hitler, Stalin, Che Guevara itd.), jako „nośnikami symboliki faszystowskiej, komuni-

stycznej lub innej totalitarnej”? 

Jarosław Obremski 




